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F o r s l a g  f i l  f o l k e t i n g s b e s l u t n i n g  

o m  a t  u n d l a d e  a t  i g a n g s æ t t e  K ø g e  B u g t - s y g e h u s b y g g e r i e t  

Folketinget opfotdrer regeringen til at nægte godkendelse af det planlagte sygehusbyggeri - 
ved Køge Bugt. 



1791 F.t. beslutn. vedr. Køge Bugt-sygehusbyggeriet 1792 

B e m æ r k n i n g e r  til f o r s l a g e t  

Det planlagte storbyggeri af et nyt sygehus ved 
Køge Bugt, som Roskilde amtsråd i henhold til 
sygehuslovens § 11, stk. 3, nu har søgt godkendelse 
af hos indenrigsministeren, er efter forslagsstiller- 
nes opfattelse et nyt bevis på, at man fra adskillige 
amtsråds side i sine bestræbelser på at skaffe be- 
folkningen et rimeligt sygehusgrundlag glemmer at 
tage hensyn til helheden. 

Det kan ved en samlet vurdering af den eksiste- 
rende sygehuskapacitet i hovedstadsområdet allere- 
de på nuværende tidspunkt konstateres, at syge- 
huskapaciteten i hovedstadsområdet i dag er alt 
for stor. 

Roskilde amtskommunes sygehusplan for 1980, 
som indgår i hovedstadsrådets overordnede syge- 
husplan 1981-82, forudsatte, at amtskommunens 
behov for somatiske senge ville stige fra godt 800 
senge i 1980 til ca'. 1.000 senge i 1992. Den forven- 
tede behovsudvikling skyldes især forventningerne 
til befolkningsudviklingen i amtskommunen, dels 
stigende folketal, dels relativt flere ældre. 

Senere behovsfremskrivninger har imidlertid 
ændret ved 1980-planens behovsforudsætninger. 
1980-planen var baseret på forbruget i 1978 og 
hovedstadsrådets befolkningsprognose 1978. Nyere 
beregninger på grundlag af forbruget i 1980 og 
hovedstadsrådets befolkningsprognose 1981 viser 
et sengebehov i 1992, der er væsentlig mindre. 

Behovsberegningerne i 4 af de 5 sygehusplaner, 
der ligger til grund for den overordnede plan, var, 
baseret på sygehusforbruget i 1978 og hovedstads- 
rådets befolkningsprognose 1978. (Københavns 
kommune anvendte I 979-tal). 

Hovedstadsrådets befolkningsprognose revide- 
res årligt, og den senest foreliggende er 1981-udga- 
ven (HR-81). For regionen som helhed viser HR- 
81 et befolkningstal i 1992, der er ca. 50.000 lavere 
end 1978-prognosen. Forskellen vedrører overvej- 
ende 0-14-årige og hænger sammen med det mar- 
kante fald i fødselshyppigheden i de senere år. 

For adskillige år siden startede man det meget 
prestigeprægede byggeri i Herlev, hvor der i dag 
står et sygehus af anselig størrelse. Men en tredje- 

del af dette sygehus' kapacitet ligger i dag hen som 
»råhus« uden inventar og patienter. Det ville vel 
være rimeligt i planlægningen af et nyt sygehus- 
byggeri i hovedstadsområdet med en beløbsramme, 
der meget nemt løber op i en lille milliard kroner, 
før byggeriet er færdigt, at man gav sig til at se på 
de overordnede hensyn og undersøgte om behovet 
for et nyt sygehusbyggeri i området var til stede. 

En udførelse af det planlagte projekt i Køge 
Bugt vil føre til, at sygehusvæsenet i hovedstads- 
området vil blive belastet med to fejlinvesteringer, 
som vil blive særdeles udprægede: nemlig et Her- 
lev sygehus-byggeri, hvor patientgrundlaget ikke er 
tilstrækkeligt til at udnytte de investerede midler, 
og så et nyt sygehus i Køge Bugt-området, hvor 
patientunderlaget også vil blive utilstrækkeligt. 

Det vil ikke være nogen fordel for befolkningen 
i hovedstadsområdet at igangsætte dette byggeri. 

Efter en økonomisk gennemgang af det forelig- 
gende projekt og efter nogle nærmere analyser af 
sygehuskapaciteten i hovedstadsområdet må den 
logiske konsekvens af at bygge et nyt sygehus væ- 
re, at det vil føre til nok en fejlinvestering. 

I det økonomiske oplæg, som regeringen kom 
med ved sin tiltrædelse, og efter gennemførelse af 
de planlagte offentlige besparelser inden for den 
kommunale sektor er det meget svært at finde sag- 
lige grunde for, at indenrigsministeren giver, sin 
tilladelse til, at man nu starter et nyt sygehusbyg- 
geri i et område af landet, hvor sygehuskapaciteten 
allerede er for stor. 

Befolkningen i Køgeområdet ønsker meget na- 
turligt at bevare et lokalt sygehus, hvilket vil kun- 
ne tilgodeses igennem en renovering af det nuvæ- 
rende sygehus. Udgifterne hertil vil være af en . ' . 
størrelsesorden, som står i langt rimeligere forhold 
til det totale behov for senge inden for hovedstads- 
området, og' det vil være langt rimeligere end at 
starte et nyt sygehusbyggeri. 

Forslagsstillerne skal derfor på det kraftigste 
anbefale indenrigsministeren og folketingets parti- 
er, at man bakker op om det stillede beslutnings- 
forslag og dermed forhindrer endnu en fejlinve- , 
stering på sygehusområdet. 


